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  یکى از مهم ترین مسائل در خصوص انتخابات پیش رو 
این موضوع است که پیش از آنکه چه جریان یا گروهى پیروز 
انتخابات باشد میزان مشارکت مردم بالا برود. فلذا هرگونه 
رقابت درون گروهى یا برون گروهى که نتیجه آن ایجاد شور و 
اشتیاق و گرم تر کردن تنور انتخابات باشد که منجر به مشارکت 
بیشتر شود ارزیابى مثبتى مى توان از آن داشت. زمانى است که 
مى خواهیم خودمان یا دوستان یا هم سلیقه سیاسى مان به 
مجلس برود که این یک نگاه پایین است. اما یک زمان مهم است 
که مشارکت در انتخابات مجلس بالا برود ولو اینکه خودمان یا 
جریان متبوع مان راى نیاورد. فلذا نه تنها نباید نگرانى داشت 
بلکه اساسا نباید به مسائل درون جریانى و این چنین اختلافاتى 
پرداخت. اگر چنانچه هر جریانى با یک لیست بیاید به صورت 
طبیعى شانس بیشترى دارد و اگر با چند لیست بیاید قطعا از 
شانسى کمترى براى پیروزى برخوردار خواهد بود. اما به هر 
میزان که در صحنه انتخابات رقابت بین جریان هاى سیاسى 
و حتى درون گروهى و سلیقه اى بیشتر شود به صورت طبیعى 
کاملا مشهود و آشکار است که نتیجه مثبت خود را بر میزان 
مشارکت خواهد گذاشت. چرا که وقتى جریان ها با یک لیست 
واحد مى آیند معمولا یک احساس از پیش برنده شدن به آنها 
دست مى دهد که نفس همین امر مى تواند آنها را سست کند. اما 
وقتى با چند لیست به انتخابات پاى مى گذارند احساس مى کنند 
که دیگر گودِ دست و پنجه نرم کردن و مبارزه جدى است. لذا 
تلاش بیشترى مى کنند. اما هرچه تلاش بیشترى صورت گیرد، 
اطلاع رسانى و مناظرات بیشترى داشته باشند نتیجه بهترى 
هم خواهند گرفت. نهایتا آن قشرى که احساس مى کند اگر 
در انتخابات شرکت نکند هم خیلى فرقى نمى کند مى فهمد که 
حضور یا عدم حضور چه تفاوتى با هم دارد. لذا اهمیت ندارد که 
هر جریانى یک لیست بدهد یا چند لیست براى اینکه  انتخابات 
اسفندماه امسال براى همه مهم ولى اهم باید میزان مشارکت 
مردم باشد. البته طبیعى است که علاقه مند باشیم که عقلانیت 
بر همه جریان هاى سیاسى حاکم شود و به هر جهت همه به 
سمت و سوى اتحاد و انسجام وحدت پیش بروند. این یک 
مطالبه منطقى و معقول است. اما آنچه که قطع و یقین است 
اینکه اگر هر جریان سیاسى فکر کند که به تنهایى با در نظر 
گرفتن کسانى که هم فکر با او هستند اما سلایق مختلف دارند 
برنده انتخابات است، پیداست در شرایط موجود با توجه به نظر 
سنجى ها و نوع نگاه هایى که هست با الفباى سیاسى آشنا نیست. 
چرا که هر کس با الفباى سیاسى آشنا باشد اول باید اقداماتى 
انجام دهد که میزان مشارکت مردم بالا برود و اقدام دومش این 
باشد که با همفکران خود به اتحاد و انسجام برسد براى اینکه 
ضریب امکانات خود و جریان فکرى اش را در انتخابات بالا ببرد. 

چالش نمایندگان ادوار در انتخابات مجلس
یادداشت

 دیدار مردم سیستان و بلوچستان 
با رهبرى

نماینده ولى فقیه در استان سیستان و 
بلوچستان گفت: مردم سیستان و بلوچستان با 
رهبر معظم انقلاب اسلامى دیدار خواهند کرد. 
آیت ا... مصطفى محامى در نشست علماى اهل 
سنت شهرستان خاش با بیان اینکه در ایام 
قبل از همه گیرى کرونا پیگیر دیدار مردم 
استان سیستان و بلوچستان با رهبر معظم 
انقلاب اسلامى بودیم، اظهار داشت: رهبرى با 
برگزارى این دیدار اعلام موافقت نموده بودند 
و فرمودند با دفتر معظم له هماهنگ شود. وى 
ادامه داد: در دوران همه گیرى کرونا این دیدار 
میسر نشد تا اینکه دو هفته قبل دفتر مقام 
معظم رهبرى تاییدیه را اعلام کردند. امام 
جمعه زاهدان با اشاره به جلسه هماهنگى روز 
یک شنبه با دفتر رهبر معظم انقلاب اسلامى 
و جلسه فوق العاده شوراى راهبردى استان در 
صبح دیروز، بیان کرد: دیدار مردم استان با 
مقام معظم رهبرى دوشنبه هفته آینده 20

شهریورماه برگزار مى شود. 

ابلاغ قانون تشکیل سازمان 
پدافند غیرعامل 

قانون تشکیل سازمان  رئیس جمهورى 
پدافند غیرعامل را ابلاغ کرد. قانون تشکیل 
سازمان پدافند غیر عامل کشور که در جلسه 
علنى 29 مرداد مجلس شوراى اسلامى به 
تصویب رسید طى نامه اى از سوى سید ابراهیم 
رئیسى به وزارت کشور، وزارت اطلاعات، 
وزارت دفاع و سازمان برنامه و بودجه ابلاغ شد. 

توصیه انتخاباتى وزیر 
احمدى نژاد به ابراهیم رئیسى

منوچهر متکى، رئیس خانه احزاب توضیح 
مى دهد چطور دولت رئیسى باید شرایط را 
براى افزایش مشارکت در انتخابات فراهم 
کند. او که سابقه حضور در رأس وزارت خارجه 
دولت احمدى نژاد را در کارنامه اش دارد، به 
رئیسى توصیه مى کند که در سال انتخابات 
در مسیر رفع گرانى و مهار تورم حرکت کند 
تا زمینه ساز مشارکت مردم در انتخابات شود. 

پیام ولایتى، صالحى و متکى 
به امیرعبداللهیان 

و  متکى  منوچهر  و  صالحى  اکبر  على 
على اکبر ولایتى وزیران امور خارجه اسبق 
کشورمان با ارسال پیامى خطاب به حسین 
امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه جمهورى 
اسلامى ایران، احراز رتبه برتر وزارت امور 
خارجه در سطح دستگاه هاى اجرایى کشور 
در سال جارى را تبریک گفت. ولایتى نوشت: 
موفقیت هاى اخیر جمهورى اسلامى ایران در 
عرصه سیاست خارجى «با رهنمودهاى مقام 
معظم رهبرى» به ویژه حضور در پیمان هاى 
منطقه اى و گسترش همکارى هاى دو جانبه 
موجب خرسندى و قدردانى است. درپیام 
صالحى آمده است: احراز مقام اول دستگاه هاى 
اجرایى دولت سیزدهم را که نتیجه تلاش هاى 
بى وقفه و صادقانه حضرتعالى و همکاران 
صدیق و همدل و متعهد وزارت امور خارجه 
است را صمیمانه تبریک عرض مى کنم و از 
خداوند متعال توفیقات روز افزون شما عزیزان 
در خدمت به کشور عزیزمان ایران و ملت 
بزرگوارمان که با تحمل رنج ها توانسته است 
حماسه اى از تاب آورى تحسین بر انگیز به 
نمایش بگذارد مسئلت دارم. متکى هم نوشت: 
احراز مقام نخست دستگاه هاى اجرایى کشور 
را خدمت جنابعالى و  همکاران گرامى وزارت 
امور خارجه تبریک و تهنیت عرض مى کنم. 
جهت گیرى هاى غیر یکسوگرایانه و متوازن 
دکتر رئیسى در حوزه سیاست خارجى بر 
مدار اندیشه و رهنمودهاى امامین انقلاب، 
زمینه سازتحول اساسى در روابط خارجى 

گردید. 

دلیل اخراج یک استاد 
به روایت دانشجو 

در پى انتشار خبر اخراج یک عضو هیات 
علمى دانشگاه تربیت مدرس در فضاى مجازى، 
رئیس این دانشگاه اعلام کرد: استاد مورد نظر 
هیچ یک از امتیازات تبدیل وضعیت را کسب 
نکرد و در حال حاضر نیز بدون اطلاع دانشگاه 
به خارج از کشور رفته است. فرهاد دانشجو با 
تاکید بر اینکه دانشگاه تربیت مدرس استاد 
اخراجى ندارد، گفت: دکتر «سمیه سیما» 
استاد گروه مهندسى آب دانشکده عمران 
این دانشگاه سال95 شرایط لازم براى تبدیل 
وضعیت از پیمانى به رسمى آزمایشى را کسب 
نکرد و از همان سال شرایط قرارداد و تبدیل 
وضعیت او مشخص نشده بود. وى در ادامه 
تصریح کرد: تمامى اعضاى هیات علمى براى 
تبدیل وضعیت از پیمانى به رسمى آزمایشى 
باید امتیازات لازم را کسب کنند، اما استاد فوق 
تاکنون تلاشى در این راستا انجام نداده و حتى 
چند ماهى به او فرصت داده شد که متاسفانه 
بى نتیجه بود. رئیس دانشگاه تربیت مدرس 
خاطرنشان کرد: در حال حاضر این استاد بدون 
اطلاع به خارج از کشور رفته است و اعلام کرده 
سه ماه دیگر به ایران باز مى گردد که پس از 
بازگشت در خصوص وضعیت پرونده شان 

تصمیم گیرى خواهیم کرد. 

محسن کوهکن
نماینده ادوار مجلس

یادداشت
مطالبه عمومى از سیاست خارجى

ادامه از صفحه اول 
 اگر میزان فروش نفت را به حدود دو میلیون بشکه در روز 
برآورد کنیم، میزان تخفیفى که فقط به چینى ها داده مى شود به 
نزدیک یک میلیارد دلار در سال مى رسد. این یک میلیارد دلار در 
سال معادل ریالى پولى است که براى اجراى قانون همسان سازى 
حقوق بازنشستگان مى توان مورد استفاده قرار داد. بنابراین در 
شرایط کنونى آمریکایى ها بسیار خوشحال خواهند بود که ایران 
نفت را با تخفیف بفروشد چون این موضوع باعث مى شود که 
کماکان بازار تقاضا از زیر فشار خارج شود و ضمن اینکه فروش نفت 
ارزان توسط ایران باعث کنترل قیمت نفت خواهد شد. بنابراین 
معتقدم مسئولان کشور در شرایط کنونى کیفیت را فداى کمیت 
نکنند، دست کاسبان و واسطه ها را قطع کنند و نفت را با قیمت 
مناسب و نه با تخفیف تاراج گونه به فروش برسانند. ماحصل پولى 
که به دلالان تحریم مى رسد به اقتصاد کشور و رفع مشکلات 
اقتصادى مردم اختصاص پیدا کند. بخش دوم از پولى که مى تواند 
به اقتصاد کشور کمک کند، پولى است که مى تواند به رفع گرانى ها 
اختصاص یابد. دولت براى استفاده از درآمدهاى جدید درخصوص 
پایان دادن به گرانى، هیچ مانعى ندارد فلذا دیگر نمى توان گرانى 
کالا و خدمات در داخل را به گردن دشمن انداخت. به راحتى 
مى توان در چنین شرایطى کالاهاى اساسى و محصولات مربوط 
به نهاده هاى دامى و غیره را وارد بازار نمود و آن را اشباع کرد. دولت 
مى تواند ذخایر استراتژیکى کشور را توسعه دهد، مانع گرانى بیشتر 
شود و نوعى ارزانى در کشور ایجاد کند. الان هیچ منع خارجى 
براى این موضوع وجود ندارد و اگر منعى وجود دارد طبیعتا دولتى 
است. کارهایى که دیروز صورت گرفت نشان مى دهد که دولت در 
این رابطه متاسفانه مسیر عکس را طى مى کند. دستکارى کردن 
در نرخ تسعیر ارز، افزایش پایه ارز در برخى از موارد از 28700

تومان به 37800 یعنى افزایش حدود 10 هزار تومانى پایه دلار 
در کشور به این معناست که دولت سعى مى کند جامعه را با دلار 
گران نهادینه کند. یعنى به عبارتى مردم را مجبور کند که کماکان 
در شرایط گشایش هاى اقتصادى کنونى گرانى را تحمل کنند 
درصورتى که خلاف وعده هاى دولت است. گرانى هایى که از این 
به بعد به مردم وارد مى شود نه ناشى از دشمنى هاى خارجى بلکه 
ناشى از بى تعهدى تیم اقتصادى دولت است. سوم اینکه بخشى 
از پول نفتى که ایران مى فروشد به خاطر اینکه بخش عمده اى از 
ساختار تحریم حفظ شده به صورت تهاتر به ایران برمى گردد. 
انتظارى که از مجلس دارم این است که در قالب یک طرح 
فوریتى هر گونه تهاتر نفت را به برنامه هاى طرح هاى صنعتى 
و توسعه اى عمرانى محدود کند و مانع از این شود که کاسبان 
تحریم و تجار فرصت طلب و البته خود دولت کالاهاى ساخته 
شده و مصنوعات خارجى را در قالب تهاتر نفت وارد کنند. چون 
عملا واردات محصولات غذایى و دارویى خارج از شمول تحریم 
است، انتظارى که وجود دارد این است که دولت با منابع مسدودى 
آزادشده این کار را انجام بدهد و تهاتر را به عمران و توسعه کشور 
اختصاص دهد. متاسفانه مجلس که معمولا در اقتصاد خارجى 
کشور بى تفاوت بوده و حداقل کارى که در ماه هاى پایانى مى تواند 
انجام دهد این است که مطالبه مردم از سیاست خارجى را عملى 
کند. یعنى مردمى که تابحال به اسم دشمن خارجى و تحریم زیر 
فشار اقتصادى قرار داشتند الان با گشایش هاى تازه بتوانند هم 
افق روشنى در اقتصاد خود ببینند و هم اینکه با مشکلاتى همچون 

گرانى در حوزه هاى مختلف مواجه نشوند. 

  آرمان ملى: رئیس جمهور با تأکید بر رویکرد 
جمهورى اسلامى ایران در توسعه و تحکیم مناسبات 
با همسایگان، از ایران و عربستان به عنوان دو کشور 
تأثیرگذار در منطقه و جهان اسلام یاد کرد و خواستار 
بهره بردارى از توانمندى هاى موجود براى توسعه 
مناسبات تهران و ریاض شد. علیرضا عنایتى سفیر 
جمهورى اسلامى ایران در عربستان سعودى در 
آستانه عزیمت به ریاض با رئیس جمهور دیدار 
کرد. سید ابراهیم رئیسى در این دیدار با تأکید 
بر رویکرد جمهورى اسلامى ایران در توسعه و 
تحکیم مناسبات با همسایگان، از ایران و عربستان به 
عنوان دو کشور تأثیرگذار در منطقه و جهان اسلام 
یاد کرد و خواستار بهره بردارى از توانمندى هاى 
موجود براى توسعه مناسبات تهران و ریاض شد. 
رئیس جمهور گفت:  همکارى ایران و عربستان و 
افزایش همکارى کشورهاى منطقه در ابعاد دوجانبه 
و چندجانبه و در زمینه مسائل جهان اسلام در 
دو سطح دولتى و مردمى موجب اعتلاى جایگاه 
کشورهاى منطقه در معادلات منطقه اى و جهانى 
شده و زمینه مداخلات خارجى را محدود خواهد 
کرد. همچنین رئیس جمهور فعال شدن کمیسیون 
مشترك همکارى هاى اقتصادى ایران و بورکینافاسو 
را در تسهیل و تسریع تبادل ظرفیت هاى متقابل و 
ارتقاى سطح روابط و گسترش همکارى ها موثر 
دانست و آمادگى جمهورى اسلامى ایران را براى 

انتقال تجارب و دستاوردهاى خود به کشورهاى 
دوست به خصوص در آفریقا اعلام کرد. سید ابراهیم 
رئیسى در دیدار خانم «اولویا روامبا» وزیر امور 
خارجه بورکینافاسو با اشاره به روابط خوب ایران 
پس از پیروزى انقلاب اسلامى با عموم کشورهاى 
آفریقایى از ایستادگى و مقاومت کشورهاى آفریقایى 
در مقابل جریان استعمار و تروریسم تمجید کرد و آن 
را نشانه بیدارى، هوشیارى و تشخیص دقیق نیازهاى 
روز از سوى این کشورها دانست. رئیس جمهور 
فعال شدن کمیسیون مشترك همکارى هاى 

اقتصادى دو کشور را در تسهیل و تسریع تبادل 
ظرفیت هاى متقابل و ارتقاى سطح روابط و گسترش 
همکارى ها موثر دانست و آمادگى جمهورى 
اسلامى ایران را براى انتقال تجارب و دستاوردهاى 
خود به کشورهاى دوست به خصوص در آفریقا را 
اعلام کرد. در همین راستا رئیس جمهور در دیدار 
«هاکان فیدان» وزیر امور خارجه ترکیه، با اشاره به 
اشتراکات تمدنى و تاریخى دو کشور، ابراز امیدوارى 
کرد، سطح همکارى هاى فى مابین در دوره جدید 
ریاست جمهورى رجب طیب اردوغان بیش از پیش 
ارتقا یافته و به تقویت تعاملات منطقه اى و بین المللى 
دو طرف بینجامد. رئیسى همچنین با اشاره به 
نگرانى هاى امنیتى ترکیه در منطقه، موثرترین 
راهکار براى مقابله با تروریسم را، احترام به حاکمیت 
ملى و تمامیت ارضى همه کشورهاى منطقه دانست 
و تصریح کرد: اعمال موثر حاکمیت ملى هر دولتى 
بر تمام اراضى سرزمینى آن، بهترین راه جلوگیرى 
از فعالیت هاى تروریستى و ضد امنیتى است. وى با 
ضرورى دانستن مقابله با حضور کشورهاى بیگانه در 
مناطق مختلف از جمله قفقاز، بر حل وفصل مسائل 
از طریق گفت وگو و همکارى میان کشورهاى هر 
منطقه تاکید کرد. رئیس جمهور در ادامه، فعال 
شدن کمیسیون مشترك همکارى هاى اقتصادى 
را در هموار کردن مسیر تعاملات تجارى دو کش ور و 

تبادل ظرفیت هاى متقابل، موثر دانست. 

رئیس جمهور در دیدارهاى جداگانه مطرح کرد: 

︣ ︑﹢︨︺﹥ ﹝﹠︀︨︊︀ت ︑︣ان و ر︀ض  ︋︡﹫﹋︀︑
   اعلام آمادگى ایران براى انتقال دستاوردهاى خود به آفریقا

خبر مهم براى کاندیداهاى
انتخابات مجلس

  سخنگوى ستاد انتخابات کشور در 
خصوص بررسى مدارك داوطلبان پیش 
ثبت نام کننده و فرصت براى تکمیل 
مدارك ناقص برخى افراد، گفت: بر اساس 
قانون طى یک ماه 6 دستگاه فرصت 
دارند مدارك بارگذارى شده و اطلاعات 
هویتى داوطلبان را صحت سنجى کنند 
که این فرصت 23شهریور به پایان 
مى رسد محسن اسلامى با بیان آنکه 
دستگاه هاى مربوطه اطلاعات متقاضیان 
را صحت سنجى مى کنند، اظهار داشت: 
امیدواریم در هفته بعد نتایج را از سوى 
دستگاه هاى ذى ربط دریافت کنیم تا بر 
اساس برنامه زمان بندى شده تأخیرى 
در صحت سنجى هاى صورت گرفته 
شده وجود نداشته باشد. سخنگوى ستاد 
انتخابات کشور در ادامه بیان کرد: طبق 
برنامه چنانچه یک متقاضى از این شش 
دستگاه تاییدیه خود را بگیرد و به  تعبیرى 
دیگر همه مدارك او مورد تأیید قرار گیرد، 
یک پیامک به عنوان کد رهگیرى برایش 
ارسال مى شود و باید تا 27 مهر ماه منتظر 
بماند. در این تاریخ با همین کد رهگیرى 
وارد سامانه ستاد انتخابات شده و فرم 
تفصیلى ترى را کامل مى کند تا فرآیند 

ثبت نام نهایى خودش را نهایى کند.

  آرمان ملى: رئیس مجلس با اشاره به اینکه 
به صورت مکرر از سوى کارکنان دیوان پیغام 
دریافت مى کنم که چرا در نشست هایى که در 
جریان سفرهاى استانى شکل مى گیرد، از دیوان 
گله مى کنید، اظهار داشت: بارها تأکید کرده ام که 
سازمان بازرسى و دیوان محاسبات روحیه شجاعت 
و جسارت را از مدیران گرفته و باید بپذیریم این 
موضوع وجود دارد. محمد باقر قالیباف گفت: این 
صحبت به این معنا نیست که دیوان و یا سازمان 
بازرسى نباید کار خود را انجام دهند بلکه مانند یک 
جراحى عمیق و دقیقى باید در حین کار مراقبت 
کنند. چنانچه زمانى که پزشکان جراحى مغز انجام 
مى دهند صرفا باید سلول هاى سرطانى را بزنند و 
مراقب سلول هاى بخش بینایى باشند که اگر کمى 
آن طرف تر را بزنند، فرد نابینا مى شود. هیچ پزشکى 
قصد نابینا کردن را ندارد اما ممکن است این اتفاق 
بیفتد از این رو دیوان نیز باید در اقدامات خود دقت 
لازم را به خرج دهد. وى با بیان اینکه ممکن است 
روزى به عنوان نماینده در مقام قانون گذار، روزى به 
عنوان مدیر اجرایى و روزى به عنوان ناظر در دیوان 
مشغول به خدمت باشیم، افزود: وقتى آن طرف 
میز مى نشینیم باید به این طرف هم نگاه کنیم که 

از موضوعات رفتارى تا موضوعات تخصصى کار را 
در بر مى گیرد. زمانى که حرف از مدیریت بودجه، 
هزینه و حسابرسى مى زنیم که بحق و درست است 
در همین جا باید کار دقیق هم انجام دهیم که در 
این زمینه هوشمندسازى بسیار کمک کننده 
است. رئیس قوه مقننه بیان کرد: موضوع خیلى 
پیچیده اى نیست و دو تصمیم مى توان گرفت که 
بدون هیچ خطا صفر تا صد آن را انجام دهیم. اگر 
در کشور عرضه نداشته باشیم و اجازه دهیم پولى 
از بیت المال در حساب هاى تجارى بماند و همه به 
حساب خزانه نرود، کار دچار خطا شده است از این 
رو باید این موضوع را تخلف قطعى محسوب کنیم 
تا حداقل بدانیم پول کجاست. قالیباف با تأکید 
بر اینکه از سوى دیگر نباید پول به صورت نقدى 
منتقل شود بلکه باید به صورت اعتبارى باشد، 
عنوان کرد: یعنى تا کار به مرحله آخر نرسیده نباید 
پول پرداخت شود و این پول براى انجام کار نباید 
دست به دست شود چرا که در نهایت مى بینیم 
30 درصد اعتبارات در بین راه رسوب کرده است. 
گاهى پول را از حساب برمى دارند و به حساب هاى 
تجارى واریز مى کنند و یک سال در آن حساب 
مى ماند؛ طى این زمان مسئولان جابجا مى شوند 

و فراموش مى شود که پولى در حساب مانده است 
لذا این موضوعات را با پیچیده نکردن مى توان حل 
کرد. قالیباف همچنین با بیان اینکه ممکن است در 
دولت هاى مختلف، حداکثر 5 درصد وزرا آگاهانه و 
نادرست پول ها را جابجا  کنند اما 95 درصد دیگر 
نسبت به این قضیه آگاهى ندارند، اظهار کرد: برخى 
مدیران اجرایى نمى دانند پول از کجا مى آید و به 
کجا مى رود. مدیرى از سیستم خارج مى شود و 
دیوان سال ها بعد متوجه مى شود در زمان مدیریت 
وى چه اتفاقى افتاده است چون موضوعات به 
فراموشى سپرده شده است اما اثر خود را گذاشته و 
چون رسیدگى ها به وقت نبوده حتى مجازات او نیز 
فایده اى ندارد. رئیس مجلس با بیان اینکه کاهش 
نقدینگى قطعا خوب است اما اساتید اقتصاد کلان 
نظر دیگرى هم دارند، تصریح کرد: آنها معتقدند 
اگر بنا شد کشور در شرایط تورمى باشد، نباید براى 
جلوگیرى از رشد نقدینگى تورم توأم با رکود داشته 
باشیم که نمى تواند مشکلى را حل کند؛ تورم با 
رونق بهتر از تورم توام با رکود است. از این روش 
به راحتى مى توان استفاده کرد که هم مدیران 
شجاع شوند و هم پایه پولى بالا نرود که نقش دیو ان 

در اینجا بسیار تأثیرگذار است. 

محمد باقر قالیباف: 
سازمان بازرسى و دیوان محاسبات روحیه شجاعت و جسارت را از مدیران گرفته است

هوشمندسازى به مدیریت بودجه، هزینه و حسابرسى کمک مى کند

«آرمان ملى» آخرین اخبار هسته اى را بررسى مى کند؛

گام بلند ایران براى بازگشت به برجام
پالس تهران درکاهش سرعت غنى سازى در برابر بازگشت به سند سپتامبر

هیچ کسى فراتر از قانون 
نیست 

قدرت دفاعى ایران به 
بالاترین سطح رسیده است

 یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس با اشاره به اینکه تمرد از قانون قدم 
اول فروپاشى یک تمدن است، تاکید کرد: 
به همان میزان که جایگاه اساتید در کشور 
رفیع و محترم است، صیانت و حفاظت از 
این جایگاه نیز مهم بوده و انتظار جامعه 
این است که یک استاد دانشگاه از لحاظ 
مسائل اخلاقى، مسائل علمى و الگوى 
رفتارى از جامعه بالاتر باشد. مهرداد ویس 
کرمى اظهارداشت: هیچ کسى فراتر از 
قانون نیست. همه باید در چارچوب قانون 
گام بردارند. اگر مواردى وجود دارد که ادعا 
مى شود که با اساتید برخوردى صورت 
گرفته است باید فارغ از جوسازى هاى 
بیرونى در همین سازوکارهایى که به 
صورت قانونى دیده شده است و راه براى 
بررسى، اعتراض و تجدیدنظر وجود دارد، 
پیگیرى شود. یک سرى از ضوابط براى 
اساتید و سایر کارکنان دانشگاه لازم 
الاجراست و استادى که وارد دانشگاه 
مى شود آنان را پذیرفته است. اما ممکن 
است در طول مسیر به هر دلیلى این موارد 
فراموش شود یا استاد به ضوابط قانونى 
عمل نکند که باید در چارچوب قوانین با 

این استاد برخورد شود. 

  فرمانده نیروى زمینى ارتش گفت: 
امروز قدرت دفاعى جمهورى اسلامى 
ایران به واسطه حضور جوانان مؤمن و 
متعهد به بالاترین سطح رسیده است. 
امیر کیومرث حیدرى با بیان اینکه ارتش 
در حال حاضر جزو قدرت هاى مهم در 
منطقه و جهان است، گفت: دستاوردهاى 
مهم رزمى در سال هاى اخیر به ویژه در 
حوزه رزم زمینى موجب شده است، نیروى 
زمینى چابک و داراى یگان هاى واکنش 
سریعى داشته باشیم که در کمترین زمان 
ممکن، مأموریت را به بهترین نحو ممکن 
در دورترین نقاط اجرا کند. وى ادامه داد: 
نیروى زمینى ارتش علاوه بر مأموریت هاى 
ذاتى خود که حفظ و حراست از مرزهاى 
کشور است، امروز در تمامى صحنه ها و 
به ویژه حوادث غیرمترقبه در کنار مردم 

بوده است. 

  آرمان ملى–احسان اسقایى : آنچه باید در 
ارتباط با آغاز روند اصلى مذاکرات صورت بگیرد به 
آرامى در حال انجام است. دلار هاى ایران در حال 
واریز به حسابى متعلق به بانک مرکزى ایران در 
یک کشور عربى است و بعد از این مرحله احتمالا 
تهران و واشنگتن نسبت به تبادل زندانیان اقدام 
خواهندکرد. در دسترس قرارگرفتن دلار هاى ایران 
و تبادل زندانیان یک بخش از پازل است که احتمالا 
در طول ماه ها مذاکره نیابتى بین ایران و آمریکا بر 
روى آن توافق شده است. به نظر قطعات دیگرى 
از این پازل هم در آینده رونمایى خواهد شد چرا 
که رسانه ها چند روزى است خبر از کاهش سرعت 
غنى سازى با خلوص 60 درصد در ایران مى دهد. 
خبرگزارى «آسوشیتدپرس» با بیان اینکه گزارش 
محرمانه آژانس اتمى درباره ایران را مشاهده کرده، 
نوشت که در این گزارش آمده که رشد ذخایر اورانیوم 
غنى شده تا خلوص 60 درصد ایران رشد بسیار 
کُندى داشته است. این خبرگزارى در ادامه آورده 
آژانس بین المللى انرژى اتمى در گزارشى محرمانه به 
اعضاى این سازمان مدعى شد که جمهورى اسلامى 
ایران غنى سازى اورانیوم با سطح خلوص 60 درصد را 
آهسته کرده است. این خبرگزارى با بیان اینکه ایران 
غنى سازى را کُند کرده اما نوشت که آژانس اتمى 
مشکلات دیگرى را در تلاش ها براى نظارت بر برنامه 

هسته اى ایران گزارش داده است.
باید در انتظار گزارش آژانس بود

تایید این خبر از سوى آژانس بین المللى انرژى 
اتمى مى تواند نشانه آشکارى باشد که مذاکرات نیابتى 
و غیر رسمى ایران و آمریکا گام  به گام در حال جلو 
رفتن است و احتمالا هر دو کشور در توافقى نا نوشته 
در حال ارسال پالس هایى به هم به منظورکاهش 
تنش هستند تا به مذاکرات اصلى بازگردند. آژانس 
بین المللى انرژى هسته اى در نشست فصلى خود 
که چند روز دیگر آغاز مى شود احتمالا در این 
ارتباط گزارشى را اعلام خواهد کرد. اگر در گزارش 
حتى به کاهش سرعت غنى سازى تاکید شود و یا 
اینکه دبیرکل آژانس اعلام کندکه تهران در آینده 

نزدیک اکسید اورانیوم 60 درصد را آغاز خواهد کرد، 
آنگاه مى توان انتظار داشت طرفین یک پازل براى 
آغاز مذاکرات اصلى نزدیک شوند. این روز ها البته 
خبر هایى در مورد سند سپتامبر شنیده مى شود، 
سندى که بازگشت به آن مى تواند بازگشت به 

برجام باشد
سند سپتامبر چیست

چندروزى است بعد از مصاحبه وزیرخارجه 
ایران، رسانه ها از بازگشت طرفین برجام به «سند 
سپتامبر» خبر مى دهند. سندى که از قرار معلوم و 
طبق گفته سخنگوى وزارت خارجه، سند جدیدى 
هم نیست. کنعانى در ارتباط با این سند گفته است: 
سند سپتامبر، سند جدیدى به شمار نمى رود و 
1است. آخرین  همان روند مذاکرات ایران و +4
پیش نویس مذاکرات برجامى در چارچوب برجام 
در سپتامبر 2022 میلادى و یا همان شهریور ماه 
1401 آماده جمع بندى و بازگشت تمام طرف ها به 
برجام بود. حسین امیرعبداللهیان وزیرخارجه ایران 
اخیرا در ارتباط با سند اعلام کرده: مذاکراتى که در 
حال انجام آن هستیم، با طرف هاى مقابل توافق داریم 
که همان سند (سند سپتامبر) و در رابطه با همان 
بحث خواهیم کرد. در ماه هاى متوالى گفت وگو هایى 
انجام شد و نتیجه گفت وگو ها ما را به توافقى نزدیک 
مى کرد. واقعا در چند قدمى توافق بودیم. شاید اگر 
اغتشاشات پاییز سال گذشته با مداخلات خارجى 
وضع را به شکلى که مشاهده شد براى مدتى رقم 
نزده بود، در برجام، گام هاى نهایى را برداشته بودیم. 
البته آمریکایى ها و اروپایى ها هم دچار خطاى در 
تحلیل شدند و فکرکردند واقعا در ایران کودتا شده و 
انقلاب جدیدى رخ داده است اما آمریکایى ها زودتر 
از سه کشور اروپایى فهمیدند که خبرى نیست و این 
اتفاقات و تحریکات و بسیج رسانه اى که علیه ایران 
شکل گرفت نتیجه اى نخواهد داشت، لذا زودتر 
تلاش کردند برگردند. گفت وگو هاى ما به مقدار 
زیادى با طرف هاى مقابل برجامى انجام شده و روى 
کاغذ آمده است و سندى معروف به «سند سپتامبر» 
بین ما و طرف هاى مقابل آماده است. امیرعبداللهیان 

در انتها تاکید کرد : من فکر مى کنم توافق دور از 
دسترس نیست.

  گام به گام تا بازگشت به کدام برجام
به نظر تبادل زندانیان، آزادى پول هاى بلوکه شده 
تهران، افزایش میزان صادرات نفت ایران، کاهش 
سرعت غنى سازى 60 درصد در ایران (درصورت 
تایید خبر آن)، بسته شدن دو پرونده ایران در 
آژانس، تلاش براى بسته شدن سایر پرونده هاى 
ایران در این نهاد نظارت گر بین المللى بر اقدامات 
هسته اى کشور هاى جهان و موارد دیگر از جمله عدم 
مخالفت با عضویت ایران در سازمان هاى بین المللى 
نشان مى دهد گام هاى بلند، محکم و جدى اى براى 
بازگشت به برجام در حال برداشته شدن است اما 
سوال این است که کدام برجام؟ ایران به طور یقین 
بازگشت به برجام 2015 را مى خواهد و غربى ها به 
رهبرى ایالات متحده آمریکا بازگشت به برجامى 
دیگر را در نظر دارند. چرا که آنها معتقدند که بر اساس 
متن برجام بخش هایى از توافق وین دیگر موضوعیت 
ندارد. چرا که اولا محدودیت هاى موشکى ایران، دوما 
محدودیت هاى خرید تسلیحات نظامى و برخى 
محدودیت هاى هسته اى ایران برداشته شده و تهران 
عملا مى تواند به صورت قانونى دست به اقداماتى 
بزند که براى غربى ها قابل پذیرش نیست. از این رو 
به نظر مى آید طرفین در اصل بازگشت به توافق 
وین و شاید هم کیفیت آن توافق داشته باشند اما 
اینکه در چه نقطه اى براى ادامه مسیر با هم به توافق 
برسند، مشخص نیست این نقطه کجاست. برخى از 
تحلیلگران اعلام کرده اند که احتمال اینکه توافقى با 
تکیه  و بر پایه برجام در دستور کار ایران باشد، دور  از 
 ذهن نیست. ایستادگى تهران بر مواضع خود تلاش 
غربى ها براى بازگشت به برجام با گره زدن آن به 
مذاکره براى مسائل منطقه اى و موشکى را ناکام 
گذاشته است و این یک دستاورد بسیار بزرگ براى 
ایران است. حال باید دید ایران و غرب براى مستحکم 
شدن پایه هاى برجام چه خواهند کرد؟ آیا برجام 
پلاسى در جریان است و یا اینکه برجام 2015 اجرایى 
خواهد شد؟ آنچه مشخص است این است که تهران 
بر مواضع خود ایستاده و اندکى عقب ننشسته است. 
حال باید دید در ماه هاى آینده و تا بهمن ماه اقدامى 
صورت خواهد گرفت که بتوان آن را  پالس تهران 
درکاهش سرعت غنى سازى در برابر بازگشت به 
سند سپتامبر اعلام کرد یا اینکه خبرهاى جدیدترى 

هم در راه است؟ 

رهبر معظم انقلاب اسلامى دیدار خواهند کرد. 
آیت ا... مصطفى محامى در نشست علماى اهل 
سنت شهرستان خاش با بیان اینکه در ایام  ︣ ︑﹢︨︺﹥ ﹝﹠︀︨︊︀ت ︑︣ان و ر︀ض  ︋︡﹫﹋︀︑

خبر مهم براى کاندیداهاى
انتخابات مجلس

تا زمینه ساز مشارکت مردم در انتخابات شود. 

پیام ولایتى، صالحى و متکى 

بالاترین سطح رسیده است
ایران در این نهاد نظارت گر بین المللى بر اقدامات 
هسته اى کشور هاى جهان و موارد دیگر از جمله عدم 
مخالفت با عضویت ایران در سازمان هاى بین المللى 
نشان مى دهد گام هاى بلند، محکم و جدى اى براى 

احراز مقام نخست دستگاه هاى اجرایى کشور 
را خدمت جنابعالى و  همکاران گرامى وزارت 
امور خارجه تبریک و تهنیت عرض مى کنم. 
جهت گیرى هاى غیر یکسوگرایانه و متوازن 
دکتر رئیسى در حوزه سیاست خارجى بر 
مدار اندیشه و رهنمودهاى امامین انقلاب، 
زمینه سازتحول اساسى در روابط خارجى 

گردید. 

هیچ کسى فراتر از قانون 
نیست 
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حال باید دید در ماه هاى آینده و تا بهمن ماه اقدامى 
صورت خواهد گرفت که بتوان آن را  پالس تهران 
درکاهش سرعت غنى سازى در برابر بازگشت به 
سند سپتامبر اعلام کرد یا اینکه خبرهاى جدیدترى 

چالش نمایندگان ادوار در انتخابات مجلس


